
Dagsorden for møde i Handicaprådet den 11. marts kl 16.00 – 19.00 i lokale 381  
 
 
 
1. Gennemgang af dagsorden 
 
Formanden gennemgik dagsordenen og forklarede, at punkt 6 vedr. rammerne for Handicaprådets 
virke blev rykket frem som det første punkt, da den juridiske chef var blevet forhindret i at deltage 
på det oprindeligt fastlagte �dspunkt. 
 
2. Nyt fra formandskabet  
 
Formanden indledte med at konstatere, at BPA temaet  ikke var på dagsordenen i dag, men bandt 
kort en sløjfe fra mødet i februar. Der er  nedsat en følgegruppe, som skal arbejde med 
genopretning af �lliden. Følgegruppen skal naturligvis have arbejdsro, men Handicaprådet har 
sam�dig en væsentlig interesse i at blive opdateret på arbejdet og gerne med en status allerede på 
mødet den 13. maj. På mødet i maj vil der  endvidere blive arbejdet på at få en jurist �l at komme 
og forholde sig mere principielt �l spørgsmålet om Ankestyrelsens rolle og rammerne for dens 
praksis 

3. Oplæg om unge med særlige behov i� uddannelse og beskæ�igelse  

Direktør Esben L. Kullberg,  Ligeværd,  præsenterer baggrunden for projekt Joballiancen. En 
model for Joballiancens særligt tilrettelagte beskæftigelsesindsats, projektresultater samt de 
økonomiske konsekvensberegninger. Ligeværd har med projekt Joballiancen (2019-2023) 
udfordret en dokumenteret problemstilling, der viser at blot en meget lille procentdel af STU-
elever pr årgang efter endt STU-forløb får forløst deres potentiale for beskæftigelse.  

Esben Kullberg indledte med at sige, at der var tale om et helt nyt datamateriale, hvor man har 
fulgt elever over en 10 årig periode på STU, og som endnu ikke er offentliggjort.  

Med reference �l plancherne ( findes i FirstAgenda) gennemgik han de meget overbevisende 
resultater, som et resultat af meget håndholdte indsatser. Han understregede også, at der er et 
stort uindfriet poten�ale, hvis man ser målgrupperne i et bredere perspek�v. Det er sam�dig 
vig�gt at holde skarpt øje med, hvem der gør det godt og hvor resultaterne er overbevisende, idet 
man har at gøre med unge, som måske kun får én chance. Det er helt centralt men en uhyre tæt 
løbende kontakt i alle led i 3-partsamarbejdet for at sikre, at det ikke bliver endnu en fiasko i de 
unges liv. Al vente�d udgør et problem, hvorfor sømløse overgange er et must for ikke at tabe de 
unge undervejs.  

I rela�on �l de økonomiske analyser vil beregningerne af den kommunale besparelse blive 
vurderet som marginal på kort sigt, men på længere sigt er der en stor både kommunal og 
samfundsmæssig gevinst – også målt i forhold �l øget beskæ�igelse. 



Der blev e�erfølgende spurgt �l, hvordan der rekruteres lokalt, og det blev oplyst, at det sker som 
en del af Aarhus Kommunes deltagelse i Joballiancen. 

Der blev afslutningsvis takket for et spændende og godt oplæg med fokus på, hvordan der måske i 
frem�den kan opnås bedre erfaringsudveksling på tværs af indsatserne i stedet for, at mange 
operatører har hver sin unikke model. 

4. Kommunens beredskab i forbindelse med krise- og krigssitua�oner med særligt fokus på  
mennesker med handicap ( bilag ) 

Peter Marker og en repræsentant for en af magistratsafdelingerne giver med 
udgangspunkt i vedlagte bilag en opdateret status på, hvordan beredskabssituationen 
aktuelt ser ud og hvordan indsatserne er organiseret. Det bliver samtidig præciseret, hvor 
man kan rette henvendelse med konkrete spørgsmål og bekymringer. 

 
Peter Marker, BA og Hanne Linnevang, MSO beskrev overordnet organisering af kriseberedskabet i 
Aarhus Kommune og gav eksempler på, hvornår det havde været iværksat.  
 
Der foregår en løbende evaluering af alle kri�ske situa�oner og henvendelser, som også udmønter 
sig i ajourføring af konkrete ac�on cards. Det gælder f.eks. også på BPA-området.  
 
Der blev i den sammenhæng spurgt ind �l back up i forhold �l lokale strømsvigt mv.  
Der blev også spurgt ind �l, hvilke kommunika�onskanaler, der i givet fald bruges �l særligt 
udsate målgrupper.  
 
En opdateret beskrivelse afstemt med MSO og MSB vil blev e�ersendt Handicaprådet med 
referatet og lagt i FirstAgenda.  

 
5. Forslag om formulering af en bekymringsskrivelse fra Handicaprådet �l Byrådet  ( bilag ) 

Solveig Munk indleder kort drøftelsen med udgangspunkt i det vedlagte forslag 
 
Solveig Munk indledte kort drø�elsen og mo�verede med konkrete eksempler, hvorfor det er 
vig�gt at Handicaprådet henvender sig �l byrådet med en bekymringsskrivelse nu. Den 
e�erfølgende drø�else gav anledning �l følgende input �l skrivelsen: 
 

• Det vil virke stærkt, hvis det er hele handicaprådet og ikke kun poli�kerne, der fremsender 
• Der bør formuleres en overordnet og indledende ramme, som så kan illustreres med konkrete 

eksempler ( PBA området, bostederne mv.) 
• Bekymringsskrivelsen skal også indeholde løsningsorienterede elementer og evt nogle 

pejlemærker, der peger fremad – pas på sprogtonen i skrivelsen 
• Det skal gøres klart, man ønsker at bremse en generelt nedgående spiral i serviceniveauet på 

handicapområdet og der skal gøres noget anderledes, selvom det har økonomiske konsekvenser 
• Handicaprådet kan ikke udarbejde et alterna�vt budget men i generelle vendinger opfordre �l at 

området �lføres ressourcer for at kunne leve op �l handicappoli�kken inten�oner 
• Skrivelsen skal frem snart, så den kan bidrage ind i budgetdrø�elser i par�erne, som starter op nu 
• De forvaltningsudpegede medlemmer af Handicaprådet gjorde klart, at de ikke kunne være 

medunderskrivere 



Medlemmerne af Handicaprådet kan fremsende forslag �l formuleringer og input �l skrivelsen �l 
formandskabet senest søndag den 17. marts. Formandskabet suppleret med Mogens Toustrup ( DH) 
påtager sig at formulere udkast �l den fælles bekymringsskrivelse, som sendes �l kommentering blandt 
rådets øvrige medlemmer. 

 
6. Drø�else af rammerne for Handicaprådets virke med udgangspunkt i juridisk notat samt 

overvejelser om �ltag i� mødekultur og samarbejdsklima generelt ( bilag) 
Formandskabet rammesætter drøftelsen og juridisk chef Christian Mølgaard deltager i 
drøftelsen af punktet.  

 
Formanden e�erlyste indledningsvist, hvad der er kernebudskabet i det juridiske notat, som 
beskriver rammerne for Handicaprådets virke.  
 
Chris�an Mølgaard indledte med at redegøre for det oprindeligt beskrevne formål med 
Handicaprådet. Vig�gheden af at få stemmer, som kan bære viden ind i byrådet og at de bliver 
hørt. Det gør sig især gældende i de store kommuner.  
 
Embedsmændenes �lstedeværelse skal ses som en sparringsmulighed. Rådet kan gøre sine 
synspunkter gældende igennem dialog og høringssvar.  
 
Finn Amby understregede here�er, at han så sig selv i rollen som hele Handicaprådets formand 
med vægt på dialog med alle de repræsenterede.  
 
Polly Dutschke supplerede som næs�ormand med at fremhæve Handicaprådets rolle som 
rådgivende og støtende for Byrådet.  
 
Solveig Munk pegede endvidere på vig�gheden af, at rådet kan være med �l at formidle og 
beskrive forskellige opfatelser på handicapområdet. Handicaprådet både skal og vil høres. Det er 
vig�gt at stemmerne  viderebringes som kollegium – alterna�vt vil det være �lkendegivelser i 
rollen som byrådsmedlem. 
 
I rela�on �l rollerne i Handicaprådet blev  det understreget, at alle medlemmer deltager på lige 
fod. Hvis der anmodes om oplysninger mv fra forvaltningerne, så skal det principielt ske via rådets 
sekretariat. Det forhindrer dog ikke, at forvaltningsrepræsentanterne kan bruges som 
oplægsholdere.  
 
Det s�ller endvidere særlige krav �l formandskabet i forhold �l at formidle rådsmedlemmernes 
ønsker og anmodninger i den sammenhæng. Det har også betydning for planlægning af møderne 
igennem hvilke, rådet har sit primære virke.  
 
I rela�on �l afgivelse af høringssvar vil der kunne være situa�oner, hvor de forvaltningsudpegede 
repræsentanter vanskeligt kan være medunderskrivere.  
 
Den opfølgende dialog om samarbejdsklima og mødekultur blev udsat �l mødet den 13. maj. 
 
 



 
 

 
7. Inds�lling om ny ramme for Handicapprisen �l beslutning (bilag) 
 
Inds�llingen blev �ltrådt. På mødet den 13. maj vælger Handicaprådet årets tema for �ldeling af 
Handicapprisen 2024. 

 
8. Drø�else af hjælpemiddelområdet v/Jens Lassen, MSO 

Jens Lassen indleder punktet med at give et overblik over organiseringen af 
hjælpemiddelområdet i kommunen som helhed. Der vil samtidig være fokus på, hvor man i 
første omgang kan henvende sig ved behov og efter hvilke kriterier visitationen foregår. 
 

Formanden indledte kort punktet med at understrege, at Jens Lassens oplæg i første omgang 
havde �l formål at få skabt et indledende overblik over organiseringen af det samlede 
hjælpemiddelområde på tværs af magistratsafdelingerne. Jens Lassen gennemgik den fremsendte 
planche med beskrivelse af lovgrundlag og organisering på hjælpemiddelområdet i kommunen 
som helhed. Senere kan Handicaprådet dykke ned i mere specifikke temaer og problems�llinger, 
som bl.a. knyter sig �l de enkelte lovparagraffer. 
Det kan både handle om hvor man i det hele taget henvender sig ved behov,  sni�lader �l 
regionen, anvendelse af kvikserviceenhed, private hjælpemidler mv.  
 
Der var et specifikt ønske om at få et oplæg om Center for sund aldring på et kommende møde. 

 
9. Midtbyen fri for benzin- og dieselbiler i 2030 (bilag) 

- Udkast til skrivelse fra Handicaprådet til Byrådet til drøftelse 
 

Trine Buus Karlsen redegjorde kort for, at der er planlagt poli�ske forhandlinger om grøn 
mobilitetsplan i foråret, og at MTM på baggrund heraf vil udarbejde en plan i e�eråret. 
 
Det derfor konkluderet, at en eventuel henvendelse fra Handicaprådet �l Byrådet afventer 
forhandlingerne om grøn mobilitet og vil blive taget op igen på mødet den 13. maj. 

 
10. Opsamling på tilmelding til konferencer i foråret 
 
Solveig Munk oplyste, at hun  ønskede at tilmelde sig den regionale konference i Middelfart den 
25. april. Nina ønskede at tilmelde sig konferencen den 30. maj og med overvejelse om også at 
deltage i den regionale konference den 25. april 

 
11. Orienteringer 

- Opfølgning på svar fra MTM vedr. automa�sk nummerpladelæsning i de kommunale p-
huse ( jf. referatet fra 5. februar 2024) 

-  
Trine Buus Karlsen oplyste, at retningslinjerne gennemføres i de to kommunale p-huse, som 
beskrevet i det opfølgende svar �l Handicaprådet  



 
 

12. Henvendelser �l Handicaprådet 
 
Invita�on �l kultur og sundhedskonference den 24. april på Aarhus Rådhus: Det a�altes at 
Handicaprådets medlemmer selv melder sig �l konferencen, som er gra�s. 
 
13. Eventuelt 
 
Intet 
 
14. Evaluering af dagens møde 
 
Lars Pedersen udtrykte �lfredshed med, at der med dagens møde var skabt større klarhed over 
medlemmernes rolle i Handicaprådet. 
 


